
محیا حسینی
   گزارش 2

  مدير كل كميته امداد استان تهران با اشاره به برگزاري جشن عاطفه ها 
تا 15 مهر، از خيران و نيكوكاران خواست  مانند سنوات گذشته در تهيه 
لوازم التحري��ر ۲۲ هزار دانش آم��وز نيازمند تهراني با ام��داد همكاري و 

مشاركت كنند. 
  مدي��ر عامل ش��ركت واحد اتوبوس��راني ش��هر تهران گف��ت: طبق 
هماهنگي هاي صورت گرفته،  فعاليت اتوبوس  ه��اي برقي تا زمان انجام 

بوروكراسي هاي اداري، با پلاك موقت انجام خواهد شد. 
  يك بازپرس دادس��راي جرائم رايانه اي تهران در رابطه با پرونده هاي 
كثيرالش��اكي مطرح در اين مرجع قضايي گفت: در يكي از پرونده هاي 
مطروحه با حدود ۲ هزار شاكي مواجه هستيم و چندين ميليون دلار از 

اموال مردم با رمزارز بر باد رفته است. 
  سخنگوي سازمان اورژانس كشور با بيان اينكه 1۰ درصد از تماس هاي 
برقرار شده با سامانه اورژانس 115 مزاحمت هستند، گفت: براي حل اين 
مسئله لازم است كه دس��تگاه قضايي با مزاحمان برخورد جدي داشته 

باشد. 
  رئيس سازمان نوس��ازي، توس��عه و تجهيز مدارس وزارت آموزش و 
پرورش گفت: تاكنون و در قالب طرح دانش آموز شهيد رضا پناهي يك 
هزار و ۷۳ مدرسه كانكسي مس��تقل با جمعيت بالاي 1۰ دانش آموز در 
سراسر كشور شناسايي شده و ساماندهي بيش از هزار و ۸۲۶ كلاس درس 

در اولويت قرار گرفته است. 
  رئيس س��ازمان حفاظت محيط زيس��ت گفت: از نظر شاخص هاي 
محيط زيستي)EPI( در وضعيت مناسبي نيستيم و ضرورت دارد براي 

بهبود وضعيت و ارتقاي آنها تلاش كنيم. 
  رئيس سازمان ثبت اسناد و املاك كشور گفت: سازمان ثبت به طور 

رايگان صدور سند را براي روستاييان عزيز در دستور كار قرار داده است.
  مدير عامل سازمان مديريت و نظارت بر تاكسيراني شهر تهران به والدين 

توصيه كرد كه به برچسب سرويس مدارس دانش آموزان دقت كنند. 
  رئيس دبيرخانه راهبري مشاركت هاي محله اي شهر تهران اعلام كرد: 
فعاليت مهدهاي كودك، مراكز پيش دبستاني و س��اير مراكز آموزشي 
و تربيت و نگهداري كودك از بدو تولد تا پايان ش��ش س��الگي در سراي 
محلات بايد براساس دستورالعمل سازمان ملي تعليم و تربيت كودك بايد 
به روزرساني شده و تأييديه اين سازمان و درگاه ملي مجوزهاي كسب وكار 

را داشته باشند. 
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زنگ ش�روع مدارس به ص�دا درآمده اما 
تجربيات سال هاي گذش�ته و عدم ايجاد 
تغييرات در ش�رايط موجود، دليل خوبي 
اس�ت تا نگراني ها قبل از ش�روع س�ال 
تحصيل�ي جدي�د اوج بگي�رد. خصوصاً 
وقت�ي آماره�ا نش�ان مي ده�د تراك�م 
جمعيت كلاس  ه�ا همچنان بي�ش از حد 
اس�تاندارد اس�ت و اين نمي تواند اميدي 
براي آموزش مطلوب و ايده آل ايجاد كند. 
جمعيت دانش آموزي رشد كرده، اين اتفاق 
فوق العاده اي اس��ت، حتي اگر تعداد زيادي 
از اين جمعيت را اتباع تش��كيل داده باشند، 
چراكه بالا رفتن جمعي��ت دانش آموزي به 
معناي كاهش بي س��وادي در كش��ور است، 
اما به شرط آنكه در كنار اين رشد قابل توجه، 
فكري هم براي كمبود معلمان جهت آموزش 
شده باشد، اما در كنار اين رشد، كمبود معلم 
همچنان داس��تاني تكراري اس��ت، درست 
مثل تراكم بالاي كلاس هاي درس��ي كه هر 
 دو مورد مي تواند كيفيت آموزش را كاهش 

دهد. 
بارها و بارها كارشناس��ان آموزش��ي درباره 
تبع��ات منف��ي تع��داد زي��اد دانش آموزان 
حاضر در كلاس، هش��دار دادن��د و والدين 
نيز از اين موض��وع ابراز نگران��ي كردند، اما 
گويا مس��ئولان ام��ر، درك درس��تي از آن 
نداش��تند، كه اگر داش��تند همه عزم خود 
را براي حل اين مس��ئله ب��ه كار مي گرفتند 
 و اتفاق��ات بهت��ري را در م��دارس دولت��ي 

رقم مي زدند. 
مهرماه امس��ال نيز كلاس هاي درس شلوغ 
خواهد بود، كلاس هايي كه گاه تعدادش��ان 
به 5۰ نفر هم مي رسد! تراكم بالاي كلاس ها 
عمدت��اً در مقط��ع ابتدايي اتف��اق مي افتد، 
رضوان حكيم زاده، مع��اون آموزش ابتدايي 
در اين رابطه مي گويد ۶۰ درصد كلاس هاي 
درس بالاي ۲۶ نفر جمعيت دارد، يعني از حد 
استاندارد بالاتر است. اين يعني در سال هاي 
گذشته نيروي انساني و كلاس به اندازه كافي 
ايجاد نش��ده و حالا به ناچ��ار كلاس هايي با 
تراكم بالا تشكيل شده كه اين خلاف قانون 

است!
  ۷ هزار و ۷۰۰ كلاس درس با جمعيت 

بالاي ۴۰ نفر 
مصوبه ۸۸۶ شوراي عالي آموزش و پرورش، 
تراكم مطلوب كلاس درس را ۲۰ نفر تعريف 
كرده اس��ت، در اين مصوبه گفته ش��ده كه 
حداكثر تراك��م قابل قبول، ۲۶ نفر اس��ت و 
هيچ كلاس��ي نبايد ب��ا جمعيت بيش��تر از 

۲۶نفر برگزار ش��ود. با اين حال اما، ش��اهد 
آن هستيم كه به دليل كمبود معلم و مسائل 
ديگ��ر، تع��داد دانش آموزان در بس��ياري از 
كلاس ه��ا، از 4۰ نفر هم بيش��تر مي ش��ود!  
موضوعي كه عملًا نش��ان مي دهد مصوبات 
ش��وراي عالي آم��وزش و پ��رورش در خود 
 اي��ن وزارتخان��ه و در محيط م��دارس هيچ 

كاربردي ندارد! 
روز سه ش��نبه، رض��وان حكي��م زاده، معاون 
آموزش ابتداي��ي وزارت آم��وزش و پرورش 
در ميزگ��رد آموزش��ي بررس��ي راهكارهاي 
ارتقای كيفيت م��دارس دولتي در ش��وراي 
عالي آم��وزش و پرورش گف��ت: »۶۰ درصد 
كلاس هاي درس بالاي ۲۶ نفر جمعيت دارد؛ 
يعني از حد استاندارد بالاتر است. « او ادامه داد: 
»بايد در وهله اول به معناي عدالت آموزشي 
توجه كنيم كه فراهم كردن آموزش براي همه 
دانش آموزان و در مرحله دوم ارتقاي كيفيت 

آموزشي است. « حكيم زاده اظهار كرد: »اين 
اشتباه است كه گمان كنيم مشكل يادگيري 
دانش آموزان از معلم اس��ت، حال آنكه تراكم 
بالاي كلاس ه��اي درس باع��ث يادگرفتن 
دانش آموزان مي ش��ود. اكنون ۷ هزار و ۷۰۰ 
كلاس درس با جمعيت ب��الاي 4۰ نفر داريم 
و براي رسيدن به عدالت آموزشی بايد تراكم 

بالاي كلاس هاي درس را كاهش داد.«
  معلمان عاصي 

تراكم بالاي دانش آم��وزان در كلاس درس 
همواره از س��وي معلمان به عن��وان يكي از 
عوام��ل كاهش كيفي��ت در آم��وزش اعلام 
مي ش��ود به گونه اي ك��ه با حض��ور 4۰ الي 
5۰ دانش آم��وز در كلاس درس، بخ��ش 
عمده اي از انرژي و زمان معلم صرف كنترل 
دانش آموزان مي شود. بدون شك بسياري از 
معلمان مدارس دولتي، معلماني باكيفيت تر 
و همچني��ن آموزش ديده ت��ر هس��تند، اما 

وقتي همي��ن معل��م توانمن��د را به كلاس 
4۰ نفره مي فرس��تند، نمي توان��د آنطور كه 
بايد و ش��ايد از عهده مديريت كلاس و ارائه 
آموزشي باكيفيت بربيايد. نرگس ملك زاده، 
كارش��ناس آموزش در اين رابطه مي گويد: 
»فراهم كردن ش��رايط مطل��وب تدريس و 
تحصيل ب��راي معلم و دانش آم��وز از جمله 
وظايفي است كه گاه از س��وي مسئولان به 
درستي انجام نمي شود، تراكم بالاي كلاس 
درس مانع از شكل گيري آموزشي باكيفيت 
 و اثرگ��ذار خواهد ش��د و اي��ن را نمي توان 

كتمان كرد.«
ابراهيم سحرخيز، معاون اسبق وزارت آموزش 
و پرورش ني��ز در اين رابطه اظه��ار مي دارد: 
»تراكم بالاي كلاس ها برخ��ي از معلمان را 
عاصي كرده  است، مثلًا در اطراف تهران يكي 
از مديران مدرسه گزارش داده بود كه نسبت 
معلم به دانش آموزان يك به 5۷ نفر است كه 

در نتيجه همه اينها آموزش لطمه مي بيند.«
  والدين نگران

بس��ياري از والدين نگرانند و مي پرسند چرا 
بايد فرزندان آنها در كلاس هايي با جمعيت 
ب��الا و غيراس��تاندارد، درس بخوانند. البته 
برخي از آنها با پرداخت شهريه هاي چند ده 
ميليون تومان، فرزندش��ان را به كلاس هاي 
۲۰ نفره مي برند تا شرايط تحصيلي بهتري 
را برايش رق��م بزنند، اما مگ��ر همه، چنين 

شرايطي دارند؟ 
مادر يكي از دانش آموزان اول ابتدايي در اين 
رابطه به »جوان« مي گوي��د: »براي ثبت نام 
پسرم در مدرسه دو انتخاب داشتيم، يا بايد 
او را در مدرس��ه دولتي و در كلاس هاي 4۰ 
نفره ثبت نام مي كرديم يا اينكه با پرداخت ۷۰ 
ميليون تومان شهريه، اسمش را در مدرسه 
غيردولتي مي نوشتيم تا در كلاس ۲۰ نفره 
و با امكانات آموزش��ي بهتري درس بخواند، 

اما متأسفانه حقوق همسرم كفاف پرداخت 
اين شهريه را نمي دهد، به همين دليل ناچار 

شديم تا او را به مدرسه دولتي بفرستيم. « 
او ادامه مي دهد: »احس��اس مي كنم در حق 
فرزندم بي انصاف��ي شده اس��ت، چراكه اگر 
او هم در خانواده پولداري بود، مي توانس��ت 
به مدرس��ه غيردولتي ب��رود و در ش��رايط 
بهت��ري درس بخواند. حالا ع��ذاب وجدان 
 دارم و نمي دان��م ب��راي او چ��ه كاري انجام 

دهم. « 
مادر يكي از دانش آم��وزان دوم ابتدايي نيز 
در اين رابطه مي گويد: »س��ال اول ابتدايي 
اس��م دخت��رم را در مدرس��ه غيردولت��ي 
نوشتم، اما امسال ش��هريه اين مدرسه گران 
ش��د و از عهده آن برنيامدم. دخت��رم براي 
حض��ور در مدرس��ه جدي��دش اضط��راب 
دارد و م��ن م��دام از خ��ودم مي پرس��م آيا 
معل��م كلاس مي توان��د 4۰ دانش آم��وز را 
 كنت��رل كند و همزم��ان هم ب��ه آنها درس 

بدهد؟«
  چه كسي مقصر است؟

آذرماه سال گذش��ته، رضامراد صحرايي به 
»جوان« گفت: »در شهرس��تان هاي تهران 
به دليل مهاجرت، تراكم كلاسي بالاست. از 
سوي ديگر كمبود فضا داريم. مي توانيم معلم 
تأمين كنيم، اما به تعداد كافي مدرسه نداريم. 
مدرسه هم طوري نيس��ت كه فوراً بشود آن 
را ساخت. « او همچنين با بيان اينكه  تراكم 
كلاس��ي در عمده مدارس دولت��ي بيش از 
استاندارد تعيين شده است، اظهار كرد: »بايد 
تراكم كلاسي استاندارد رعايت شود و در اين 
موضوع با يكديگر هم عقيده ايم، اما عاملش 

آموزش و پرورش است يا ساير نهادها؟«
چندين سال است عملكرد س��ازمان اداري 
و امور استخدامي و س��ازمان برنامه و بودجه 
در مواجهه با آموزش و پ��رورش مورد انتقاد 
قرار مي گي��رد، اينكه هيچ گاه متناس��ب با 
قانون و استاندارد هاي مصوب شوراي عالي 
آموزش و پرورش، بودجه و امكانات، اختصاص 
نمي دهد و ام��كان جذب نيروي انس��اني را 
مهيا نمي س��ازد. در چنين ش��رايطي كم و 
كاستي هايي رخ مي دهد كه كلاس هاي بسيار 
پرتراكم و پرجمعيت در م��دارس دولتي را 
ايجاد مي كند. بدون ش��ك بايد س��ازمان ها 
و نهاده��اي مختلف براي حل اين مس��ئله 
همكاري كنند تا كودكان و نوجوانان كشور 
و اين نسل آينده ساز، هر چه بهتر و همچنين 
 در ش��رايط اس��تانداردي، تعلي��م و تربيت 

ببينند. 

با وجود خريد زمين آرامستان جديد، هنوز زمان ساخت و بهره برداري از آن مشخص نيست

مردههارويزمينميمانند؟!
با وج�ود آنك�ه سال هاس�ت مديران ش�هري به 
مش�كل كمبود جا براي دفن اموات تهران اذعان 
دارن�د، اما هنوز آرامس�تان جديد تعيين نش�ده 
و آماده بهره برداري نيس�ت! در چنين ش�رايطي 
ش�هرداري تهران اعلام ك�رده كه زمي�ن جديد 
خريده و حتم�اً تا پايان س�ال آرامس�تان جديد 
ساخته مي ش�ود، اما رئيس شوراي شهر مي گويد 
هن�وز هيچ�ي معل�وم نيس�ت! ب�دون ش�ك با 
ادامه اي�ن روند ناهماهن�گ تا يك الي دو س�ال 
آين�ده، دفن ام�وات دچار مش�كل خواهد ش�د. 
مرده ها نبايد روي زمين بمانند، اين باور چنان در 
مردم قوي است كه اگر )به هر دليلي( خاكسپاري 
مرحومانشان به طول بينجامد، آن را توهين به خود 
و فرد متوفي مي دانند. با وجود اين، اما  چند س��ال 
ديگر ش��رايطي رقم خواهد خورد كه مردم جايي 
براي دفن مرده هايش��ان ندارند و ش��ايد هر مرده 
س��اعت ها بلاتكليف روي زمين بماند تا جايي كه 
براي به خاك سپردنش يافت شود. اين يك داستان 
نيس��ت، واقعيتي اس��ت كه مي تواند همين چند 
س��ال آينه يقه تك تك ما را بگيرد، اگر خيلي زود 
به هشدارهايي كه سال هاس��ت در اين زمينه داده 
مي ش��ود، اهميت ندهيم و راهكاري براي عبور از 

آن نيابيم. 
  آرامستان جديد در هاله اي از ابهام

روز سه شنبه، حس��ين نظري، معاون شهردار تهران 
خبر از خريد زمين براي آرامس��تان جدي��د را داد و 
گفت: »زميني را براي احداث آرامس��تان در جنوب 
ش��رق تهران تملك كرده ايم و تا پايان س��ال حتماً 
يك گورستان جديد در تهران ساخته مي شود. « اين 
در حالي است كه رئيس ش��وراي شهر تهران مهدي 
چمران گفته است: »نمي دانيم تا پايان سال گورستان 
ساخته مي شود يا خير. « بدون شك يافتن جا و مكان 
جديد براي آرامس��تان، كار چندان س��ختي به نظر 
نمي رسد، چراكه گورس��تان ها عمدتاً خارج از بافت 
شهري هستند و كمتر كسي اس��ت كه نداند اطراف 

همين تهران فشرده ش��ده از جمعيت و ساختمان، 
زمين هاي خالي و باير بس��يار فراوان��ي وجود دارد؛ 
زمين هايي كه اگر همين حالا صاحب هم داشته باشد، 
نمي توان��د قيمت گراني ن��دارد، وقت��ي در نقطه اي 
دورافت��اده و به اصط��لاح در بر و بيابان ق��رار گرفته 
باشد. بدون ش��ك خريد اين زمين ها نيز دو سر برد 
اس��ت، هم براي مالكي كه روزي فكرش را نمي كرد 
زمينش قبل از آبادان��ي، خريداري پي��دا كند و هم 
براي ش��هرداري كه با كمترين قيمت مي تواند آن را 
بخرد. با وجود اين، اما  تنش هاي رخداده و تناقضاتي 
كه اين روزها بين شهرداري و شوراي شهر تهران رخ 
داده اين ابهام را ايجاد كرده ك��ه يافتن مكاني براي 
آرامستان جديد چندان س��خت نيست و شايد آنچه 
باعث شده طي سال هاي اخير اين پروژه به سرانجام 
مثبتي نرس��د، داستان هاي پش��ت پرده شهرداري و 
شوراي شهر باشد. هر چند كه اين تنها مي تواند يك 
نظريه باشد، اما اين نظريه چندان دور از واقعيت هم 
نمي تواند باش��د، وقتي بعد از مدت ها شهرداري كه 
تا پيش از اين چن��د مكان مختلف را براي بررس��ي 
توسط شوراي شهر پيش��نهاد داده بود، حالا يكي از 
آنها را براي شكستن طلسم تعيين آرامستان جديد 
خريداري كرده، اما گويا اين موفقيت چندان به مزاج 
ش��وراي ش��هري  ها خوش نيامده و مدعي هس��تند 
تا پايان س��ال تعيين آرامس��تان جديد طول خواهد 
كشيد. در واقع همين اتفاق س��اده اين ابهام را ايجاد 
مي كند كه آيا عدم تعيين آرامس��تان جديد به دليل 
قرار گرفتن ش��هرداري و ش��وراي ش��هر در خطوط 
 موازي بوده يا مس��ئله به عدم يافتن مكاني مناسب 

برمي گردد. 
ش��ايد اگر اعضاي شوراي ش��هر از آماده سازي، مهيا 
ش��دن و بهره برداري آرامس��تان جديد )با توجه به 
خريداري ش��دن زمين( خبر داده بودند، كمتر كسي 
اي��ن تصور براي��ش ايجاد مي ش��د كه ش��هرداري و 
ش��وراي ش��هر براي اين كار در دو خط موازي قرار 
گرفته اند، اما حالا كه با وجود خريداري شدن زمين و 

شكستن اصلي ترين طلسم  تعيين آرامستان جديد، 
اعضاي ش��وراي ش��هر مدعي هس��تند كه س��اخت 
آرامس��تان جديد تا پايان س��ال مش��خص نيست، 
 پس نمي توان از همس��و بودن اي��ن دو ارگان خيلي 

مطمئن بود. 
  ظرفيت رو به اتمام است!

هفته گذش��ته، جلسه كميس��يون عمران و حمل و 
نقل ش��وراي اسلامي ش��هر تهران با موضوع بررسي 
مطالعات احداث آرامس��تان هاي جديد در تهران با 
حضور برخي از مس��ئولان برگزار ش��د. محمدجواد 
تاجيك، مدير عامل س��ازمان بهش��ت زهرا)س( در 
اين جلس��ه گفت: »بهش��ت زهرا)س( در سال هاي 
آينده ديگر ظرفيت دفن متوفيان را نخواهد داشت و 
به همين دليل نياز به مكان مناس��ب براي آرامستان 
جديد احساس مي شود. « او بر لزوم انتخاب محلي در 
نقاط مختلف شهر تأكيد كرد و گفت: »اين كار باعث 
مي شود ش��هروندان نيازي به س��فر به جنوب غرب 

تهران نداشته باشند.«

همچني��ن س��يد جعف��ر تشكري هاش��مي، رئيس 
كميس��يون عمران و حمل و نقل  با انتقاد از ديدگاه 
سنتي نس��بت به عدم تدفين در بافت شهري گفت: 
»در كدام قانون گفته شده كه آرامستان ها نمي توانند 
در بافت شهري باشند؟ در بسياري از شهرها با رعايت 
مسائل بهداشتي و زيس��ت محيطي، آرامستان ها در 

داخل بافت شهري قرار دارند.«
او همچنين بر ضرورت بررسي اراضي محدوده شهري 
تأكيد ك��رد و اف��زود: »طبق موازين ش��رعي، بعد از 
۳۰سال مي توان قبور را احيا كرد و بايد به اين موضوع 
نيز توجه ش��ود. اگر نگران كمبود جا ب��راي تدفين 
هس��تيم، بايد نگران تبديل فضاهاي اطراف شهر به 

مناطق متروكه نيز باشيم.«
تش��كري هاش��مي گفت: »طرح تفصيلي با ديدگاه 
س��نتي در خصوص  ع��دم تدفين متوف��ي در داخل 
ش��هر صحبت كرده اس��ت. طبق ماده 14 آيين نامه 
آرامستان هاي كش��ور مصوب هيئت وزيران، احداث 

آرامستان بايد در محدوده و حريم شهر باشد.«

رئي��س كميس��يون عم��ران و حمل  ونقل ش��وراي 
اسلامي همچنين بر ضرورت بررس��ي دقيق تر روند 
و شاخص هاي انتخاب چهار زمين معرفي شده براي 

آرامستان هاي جديد تأكيد كرد. 
  تعلل در بررسي

مدت هاست كه شهرداري چهار نقطه را براي احداث 
آرامستان به ش��وراي ش��هر پيش��نهاد داده و شورا 
در حال بررس��ي آنهاس��ت. معاون ش��هردار تهران 
مي گويد كه 4۲ هكت��ار زمين )يك هفتم متراژ فعلي 
بهشت زهرا( در جنوب ش��رقي تهران طي هماهنگي 
با اوقاف تمل��ك كرده ايم، بودجه كار تأمين ش��ده و 
در صورت تأييد شوراي ش��هر ساخت گورستان آغاز 
مي ش��ود، اين اظهارات در حالي مطرح مي شود كه 
هنوز پاسخ روشني از نتايج بررسي هاي شوراي شهر 

اعلام نشده است. 
هر چند كمبود فضا براي دف��ن اموات تنها مربوط به 
پايتخت نمي شود و در برخي از شهرها نيز اين مسئله 
وجود دارد، اما به دليل جمعي��ت زياد  در تهران،  اين 
كمبود فضا در آرامستان، مش��كلات عديده اي را در 

پايتخت ايجاد خواهد كرد. 
اميد ترابي، كارش��ناس مس��ائل ش��هري مي گويد 
شهرداري به  جاي ساخت گورستان در نقاط مخالف 
شهر مي تواند از ظرفيت قبور ۳۰ساله بهشت زهرا)س( 
استفاده كنند. در مقابل حميد رضايي فر، كارشناس 
مس��ائل ش��هري مي گويد پيرامون بهشت زهرا)س( 
س��اختمان هاي مس��كوني قرار گرفته و اگر حداقل 
فضاهايي هم وجود داشته باش��د با توجه به ش��رايط 
ترافيك��ي و معض��لات اجتماعي ديگ��ر نمي توان از 
اين گورس��تان اس��تفاده كرد. از طرفي كارشناسان 
معتقدن��د به دلي��ل گس��ترش ش��هر و موضوعاتي 
مانند پدافند غير عامل و ملاحظات ش��رايط بحران، 
بايد آرامس��تان ها در جغرافياي ش��هر توزيع شوند. 
بايد تمامي آرامس��تان هاي تهران براي س��اخت از 
ش��وراي عالي ترافيك مجوز دريافت كنن��د تا ديگر 

معضلات بهشت زهرا)س( تكرار نشود. 

نگراني هاي  قبل از شروع سال تحصيلي جديد

بهترینمعلمانهمازپسکلاس40نفرهبرنمیآیند!
كيفيت آموزش تحت تأثير توزيع نامناسب دانش آموزان قرار گرفته است

مهسا گربندي
  گزارش یک 

راهاندازي۲0هزارطرحنيروگاه
خورشيديبرايمددجویانتاپایانسال

معاون اش��تغال و خودكفايي كميته امداد از راه اندازي ۲۰ هزار طرح 
نيروگاه خورشيدي براي مددجويان تا پايان سال خبر داد. 

مرتضي فيروزآبادي، معاون اش��تغال و خودكفايي كميت��ه امداد در 
مراسم اختتاميه »نخستين جشنواره عكس كارآفريني در آينه امداد« 
گفت: طي سال جاري ۳۰ هزار ميليارد تومان تسهيلات براي اشتغال 
مددجويان اين نهاد در نظر گرفته ش��ده كه باتوجه به اهميت كيفيت 
مشاغل، اين ميزان تس��هيلات براي ايجاد ۲4۰ هزار طرح اشتغال در 

نظر گرفته شده است. 
معاون اش��تغال و خودكفايي كميته امداد با اش��اره به سياست اصلي 
اين نهاد مبني بر راه اندازي زنجيره هاي توليدي و توسعه نيروگاه هاي 
خورش��يدي ادامه داد: س��ال گذش��ته بيش از ۸ هزار ط��رح نيروگاه 
خورشيدي راه اندازي ش��د كه اميدوار هس��تيم، اين تعداد امسال به 

۲۰ هزار طرح افزايش يابد. 

رتبهمدارسغيردولتي
تعيينکنندهميزانشهریهاست

رئيس سازمان مدارس و مراكز غيردولتي و توسعه مشاركت هاي 
مردمي با بيان اينكه رتبه بندي م�دارس غير دولتي تعيين كننده 
شهريه اس�ت، گفت: بر اس�اس ش�اخص ها به اين مدارس درجه 
و نش�ان داده مي ش�ود تا خانواده ها با اطلاع كامل ثبت  نام كنند. 
احمد محمود زاده، رئيس سازمان مدارس و مراكز غيردولتي و توسعه 
مشاركت هاي مردمي گفت: دبيرخانه مدرسه تراز در معاونت آموزش 
ابتدايي و متوس��طه راه اندازي شده است و ش��اخص هاي مدرسه تراز 
با شروع مهر بر اس��اس نظر معاونت هاي تخصصي در اختيار مدارس 

قرار مي گيرد. 
وي افزود: مؤسس��ه ها و مراكز غير دولتي براساس سند تحول بنيادين 
ابتكارات و خلاقيت هاي خاص خود را دارند و در تابستان براي ابتكارات 

مؤسسان و معلمان جشنواره اي برگزار شد. 
رئيس سازمان مدارس و مراكز غيردولتي و توسعه مشاركت هاي مردمي 
گفت: در سند تحول بنيادين به 4۳ شاخص اشاره شد، شاخص هاي مهم 
اين سند دانش آموز مؤمن و معتقد است. همچنين ورود به ميدان هاي 
ناشناخته علمي و كار آفرين مورد توجه است كه براي رسيدن به اين 

شاخص ها از برنامه هاي درسي استفاده كنيم. 
وي با بيان اينكه س��ند تحول بنيادين از ما برنامه درس��ي مي خواهد، 
ادامه داد: برنامه درس��ي در مدارس بايد اجرا ش��ود و در كتب درسي 
مشكلاتي وجود دارد و ما بايد بيشتر به سمت برنامه درسي پيش رويم 

و كتاب محور نباشيم. 
رئيس سازمان مدارس و مراكز غيردولتي با بيان اينكه اين نوع مدارس 
در امر كتاب محور نبودن پيشتاز هستند، افزود: مدارس غير دولتي به 
دليل انعطافي كه در برنامه هايشان وجود دارد و زماني كه در اختيارشان 
قرار دارد، بيشتر به برنامه درسي توجه می كنند و كتاب محور نيستند. 
وي با بيان اينكه تمام سياس��ت هايي ك��ه در م��دارس دولتي انجام 
مي شود، در مدارس غير دولتي نيز بايد اجرايي شود، تصريح كرد: علاوه 
بر س��اعت رس��مي كه در مدارس دولتي وجود دارد، با مجوزهايي كه 
سازمان پژوهش در اختيار مدارس غير دولتي قرار داده است، در ساعات 
غير رس��مي مدارس غير دولتي در قالب فوق برنامه ب��ه مهارت آموزي 

دانش آموزان مي پردازند. 
وي با بيان اينكه در مدارس غير دولتي به آموزش و بحث هوش مصنوعي 
مي پردازيم، خاطرنش��ان كرد: پديده هوش مصنوعي نوظهور است به 
همين علت ما در اين مراكز به كاربرد و آموزش آن براي اس��تفاده در 

آينده مي پردازيم. 
محمود زاده با بيان اينكه حدود 1/5 سال طول كشيد تا قانون رتبه بندي 
مدارس غير دولتي در مجلس تصويب ش��ود، افزود: در رتبه  بندي اين 
مدارس شاخص هايي از حيث آموزشي، كيفيت بخشي، رويكردهاي 
فرهنگي و اردويي، تجهيزات مراكز و نيروي انساني تبيين كرده ايم كه 

بر همين اساس شهريه مدارس تعيين مي شود. 
وي با بيان اينكه براي رتبه بندي در تلاش��يم تا خارج از كشور را براي 
توسعه مدارس بررسي كنيم، ادامه داد: يك فرصت سه ماهه داريم تا 
شاخص هاي رتبه بندي را تبيين و ابلاغ كنيم تا در حوزه كيفيت بخشي 

تأثير گذار بوده و جهت دهي مناسب به مدارس بدهيم. 
وي با بيان اينكه رتبه بندي باعث الگوي توسعه مدارس مي شود، افزود: 

رتبه بندي باعث كيفيت بخشي آموزش و تعيين شهريه مي شود. 
محمود  زاده با بيان اينكه بر اس��اس ش��اخص ها به مدارس غير دولتي 
درجه و نشان داده مي شود، تصريح كرد: خانواده ها با توجه به شاخص ها 
و علاقه مندي خود مي توانند از درجه مركز آموزشي با خبر  و در مدرسه 

ثبت نام كنند. 


